
 

SPRAWOZDANIE 

Przewodniczącego KDO środowisko za 2021 

 

Mimo covidu KDO i organizacje pozarządowe skupione w KDO działały 

- na zebraniach KDO omawiane było wiele tematów, poczynając od omówienia wycinek 

drzew na terenie nadleśnictwa Babki w użytku ekologicznym „Darzybór” w styczniu 2021r 

(referował Marek Smolarkiewicz).  Po nieudanych formalnych wnioskach do dyr. WKiOŚ 

Żmudy i z-cy prez. Miasta B. Gussa o ochronę użytku - jakie grupa mieszkańców rejonu 

Darzyboru próbowała realizować – temat wycinek drzew w granicach i w pierścieniu lasów 

ochronnych Poznania pod zarządem lasów Państwowych trafił na jesieni do KDO. To 

zapoczątkowało kampanie w ramach „inicjatywy uchwałodawczej mieszkańców” Poznania 

- zimą i wiosną wiele z organizacji KDO żyło panelem obywatelskim - zaangażowanie  w 

organizację (udział w Komisji ds. monitorowania panelu) oraz w prezentacje tematyczne 

jako strona społeczna podczas panelu obywatelskiego o nazwie „klimatyczny” 

- na spotkaniu urzędników i naukowców udało się przekonać dyr. ZLP Brońskiego (Dyrektor 

Zakładu Lasów Poznańskich) do zgody na udział przedstawicieli KDO w pracach „Zespołu ds. 

adaptacji lasów komunalnych Miasta Poznania do zmian klimatycznych ”. W 2021r. 

uczestniczyły 2 osoby z KDO 

- udało się wymóc na p. Wudarskim udział KDO w podzespole „Zespołu ds. adaptacji lasów 

komunalnych Miasta Poznania do zmian klimatycznych ” ds. zadrzewienia Poznania. 

Pomimo dopominania się Wudarski nie odezwał się, podzespół nie zaczął pracy  

- odbyło się on-line spotkanie z dyr. ZLP Brońskim dotyczące Żurawińca, w tym roli martwego 

drewna z lesie 

- odbyło się robocze spotkanie z dyr. ZZM Lisieckim w parku Rataje i ustalenie m.in. sposobu 

ochrony traszek w stawach ratajskich 

- 12 lipca na zebraniu KDO w trybie on-line odbyła się prezentacja prof. Mazura z UP oraz 

dyskusja nt. roli i ilości martwego drewna jaka powinna pozostawać w lesie 

- opiniowanie wszystkich projektów PBO w 2021 pod kątem środowiskowym – zgłoszenie 

zastrzeżeń 

- uzyskanie zgody dyr. gabinetu Prezydenta Pawełczaka na wniesienie uwag do zasad PBO na 

2022r 

- udział w zebraniu komisji dyr. gabinetu Prezydenta Pawełczaka zajmującej się PBO z głosem 

eksperckim 

- udział w wielu komisjach ochrony środowiska RM, ostatnio w debatach dot. niszczenia 

drzew podczas prac ziemnych i poparciu dla Moratorium 



- udział w uzgodnionej z MPU prezentacji analiz do nowego Studium w grupie dla 

„ekspertów” 

- udział na zasadzie strony w postępowaniach administracyjnych dot. szkód na środowisku 

przyrodniczym, postępowań w sprawie mpzp i decyzji urbanistycznych 

- udział w pracach PRPP (po Kubie Kotnarowskim - Magda Garnczarczyk) 

- udział w formalnych spotkaniach przewodniczących KDO w Poznaniu (pięciu KDO) 

- zgłoszenie negatywnej Opinii organizacji pozarządowych z KDO ds. środowiska dotyczącej 

projektu uchwały Rady Miasta Poznania w sprawie uzgodnienia realizacji prac 

wykonywanych na potrzeby ochrony przyrody na terenie użytku ekologicznego „Bogdanka 

I”. 

- udział w spotkaniu samorządowców i naukowców w Starostwie Powiatowym dot. projektu 

kreowania geoparku w powiecie poznańskim 

- KDO delegowało Jerzego Juszczyńskiego do Zespołu ds. Jakości Powietrza.  Niestety przez 

ostatnie pół roku miało miejsce zaledwie jedno (JEDNO!) zebranie Zespołu kierowanego 

przez senator Rotnicką 

- przygotowany został projekt do PBO 2021 na mural jerzykowy z wizerunkiem i planowanym 

eventem poświęconym Kubie Kotnarowskiemu. Niestety nie zyskał potrzebniej ilości 

głosów mieszkańców Rataj 

- poważne zaangażowanie kilku organizacji w wiele spraw lokalnych jak obrona klina zieleni 

Sołacz i fortów przed zabudowa deweloperską  i inne. 

- skuteczne zaangażowanie w obronę przed zniszczeniem mokradła przy ul. Deszczowej na 

Morasku 

- w dniu30.IX.2021r miało miejsce (pomieszczenia PISoP ul. Chwaliszewo, Poznań) zebranie 

KDO poświęcone inicjatywie Moratorium na wycinkę drzew w lasach ochronnych Poznania. 

Gośćmi byli prof. Polcyn (UAM) i grupa mieszkańców walcząca z wycinką w Lesie Tuleckim i 

użytku Darzybór radni  klubu radnych RM Wspólny Poznań: p. Owsianna, p. Bonk-

Hamermaister, p. Polcyn,  oraz działacze partii Zielonych koło Poznań. Omówiono 

zastosowanie narzędzia demokracji deliberowanej jakim jest „Inicjatywa Uchwałodawcza 

Mieszkańców” 

- kilka organizacji i osób z KDO zaangażowało się w Komitet Moratorium – działania na rzecz 

moratorium na wycinkę drzew  w lasach ochronnych miasta. 18 I 2022r. Rada Miasta 

jednomyślne poparła wniosek Moratorium 

- w listopadzie KDO podjęło uchwałę w sprawie uwzględnienia w budżecie Miasta środków 

finansowych w wysokości 1% budżetu Miasta na wykup terenów pod nowe parki 

miejskie, parki kieszonkowe, zabezpieczenie klinów zieleni, na małą retencję i zieleń 

nieurządzoną 



- 15 listopada odbyło się b. ważne zebranie KDO poświęcone istocie i obliczaniu wartości 

usług ekosystemowych i wartości odtworzeniowej drzew z prezentacją dr Marzeny 

Suchockiej, współtwórczyni Instytutu Drzewa i wykładowczyni w Katedrze Architektury 

Krajobrazu SGGW w Warszawie. W dyskusji dyr. nowego Studium K. Derda przedstawiła 

problemy stojące na drodze do wdrożenia ww. narzędzi planowania przestrzennego 

- 30 XII KDO drogą mailową ustaliło Opinię organizacji pozarządowych z KDO ds. środowiska 

w sprawie realizacji przez magistrat w 2022 r. obywatelskiego panelu klimatycznego sensu 

stricto - zaopiniowaliśmy i zawnioskowaliśmy do prezydenta Poznania Jacka Jaśkowiaka o 

zorganizowanie panelu obywatelskiego 

- na grudniowym odbyło się zebraniu KDO poświęconym dalszym losom stadionu Szyca i 

Fortu VIIA.  Dyrektor Wydziału Urbanistyki i Architektury p. Sobczak zadeklarował udział 

przedstawicieli KDO w przygotowaniu przetargu na opracowanie koncepcji 

zagospodarowania stadionu i jego otoczenia, z kolei z-ca prezydenta Miasta Guss 

deklarował podtrzymanie przez magistrat negatywnego stosunku do zabudowy otoczenia 

fortu 

- złożony został wniosek do WKiOS o objecie ochroną prawną kępy dębów szypułkowych 

przy ul. Huby Moraskie 

 

W 2021r. pożegnaliśmy zmarłego w kwietniu na covid Kubę Kotnarowskiego, sekretarza KDO 

i przedstawiciela centrum Promocji Ekorozwoju w KDO, oraz naszego przedstawiciela w PRPB. 

Brak go w naszym środowisku. 

w Poznaniu, 22.I.2022 r. 

Wiesław Rygielski 

Przewodniczący KD w 2021 r. 


